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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

Sekreterare Linda Strimer 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 1 
Närvarande  

Beslut  
Närvaro tas och fastställs i enlighet med sida 1 av protokollet. 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 2 
Val av justerare  

Beslut  
Äldrenämnden utser vice ordförande Nike Örbrink (KD) att justera 
protokollet jämte ordförande Robert Mjörnberg (V). 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 3 
Anmälan av protokollsjustering ÄN 1/2024-01-30  
ALD 2024/9 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2024/9-1 Äldrenämndens protokoll 2024-01-30 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 4 
Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 
dagordning  
Ärendet anmälan av månadsrapport för januari 2024 utgår. I 
övrigt fastställs den utsända föredragningslistan. 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 5 
Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 
ersättare  
Liliane Åkerlund (SD) lämnar in en skrivelse med rubriken 
"Skrivelse om krisberedskap inom hemtjänsten", 
diarienummer ALD 2024/105. 
Nike Örbrink (KD) lämnar in en skrivelse med rubriken 
"Skrivelse om Hornskrokens vård- och omsorgsboende", 
diarienummer ALD 2024/104. 
  
  

Beslut  
Äldrenämnden beslutar att överlämna skrivelserna till förvaltningen 
för beredning. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att skrivelserna överlämnas till förvaltningen 
för beredning. 

  

Beslutsgång 
Ordföranden finner att nämnden beslutar att överlämna skrivelserna 
till förvaltningen för beredning. 
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Äldrenämnden 
2023-02-20 

 
Skrivelse om krisberedskap inom hemtjänsten 
 
Beredskapslager för äldre som är beroende av hemtjänst är ett viktigt inslag i 
krisberedskapen. I händelse av en krissituation är tillgången till mat, vatten, mediciner och 
förnödenheter som hygienprodukter och förbandsmaterial livsavgörande. 
 
 
 
Jag vill därför fråga följande: 

1. Finns det någon utarbetad krisberedskap för äldre med hemtjänst?  
 

2. Vad ser förvaltningen annars för förutsättningar att inrätta beredskapslager och 
utarbeta en krisberedskap för äldre med hemtjänst? 

 
 
 
Liliane Åkerlund (SD)  
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Äldrenämnden 20 februari 2024 
 

Nike Örbrink (KD) 
 
 
 
Skrivelse om Hornskrokens vård- och omsorgsboende 
 
Sedan 1:a januari 2023 är det möjligt för offentlig verksamhet att göra reserverade 
upphandlingar för idéburna aktörer. Södermalms stadsdelsnämnd tog under våren 2023 
initiativ till att inleda en reserverad upphandling för Hornskrokens vård- och omsorgsboende. 
Den 28:e augusti avbröts dock upphandlingen då inga anbud inkommit som levde upp till de 
ställda kraven.  
 
Stockholms sjukhems, som drev vård- och omsorgsboendet på entreprenad under innevarande 
avtalsperiod, nådde inte upp stadens bemanningskrav i sitt anbud. Då detta anbud också var 
det enda som inkommit, avbröt stadens sin upphandling.   
 
Den 1:a februari i år löpte Stockholms sjukhems avtal ut för driften av Hornskrokens vård- 
och omsorgsboende, varpå driften övergick i kommunal regi. 
 
Med anledning av ovanstående ställer Kristdemokraterna följande frågor: 
 

- Hur har övergången från privat till egen regi gått? 
- Hur har kontinuiteten sett ut under övergången med avseende på personal, boende och 

anhöriga? 
- Kommer ett nytt upphandlingsförfarande att inledas för Hornskrokens vård- och 

omsorgsboende? 
- Kommer ett eventuellt nytt upphandlingsförfarande att förbli reserverat för idéburna 

aktörer eller även öppnas upp för vinstdrivande aktörer? 
- Vilka åtgärder kommer att vidtas för att öka antalet anbudsgivare för framtida 

upphandlingar inom ramen för LOU?
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 6 
Äldredirektörens information/presentation  
Äldredirektör Patric Rylander informerar om att nämnden 
innan sammanträdet fått en dragning kring digitalt låssystem. 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 7 
Borttagen på grund av sekretess  
ALD 2023/58 
 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2023/58-2 Tjänsteutlåtande Upphandling digitalt 
låssystem 

 ALD 2023/58-2.1 Ärende 7 - Upphandlingsdokument 
läskopia_20240124_134600 

 ALD 2023/58-2.2 Ärende 7 - Bilaga 1 - Prislista inklusive 
anbudssumma 

 ALD 2023/58-2.3 Ärende 7 - Bilaga 2 - Kravspecifikation 
 ALD 2023/58-2.4 Ärende 7 - Bilaga 3 - Nyckelfritt 

Upphandlingskrav KLASSA 
 ALD 2023/58-2.5 Ärende 7 - Bilaga 4 - Beskrivning klassa 

krav 
 ALD 2023/58-2.6 Ärende 7 - Bilaga 5 - Mall för 

referenstagning 
 ALD 2023/58-2.7 Ärende 7 - Bilaga 6 - Definition av 

servicenivåer 
 ALD 2023/58-2.8 Ärende 7 - Bilaga 7 - IdPortalens 

Anslutningsprocess 
 ALD 2023/58-2.9 Ärende 7 - Bilaga 8 - IdPortalens 

Systembeskrivning 
 ALD 2023/58-2.10 Ärende 7 - Bilaga 9 - Försäkringsvillkor 
 ALD 2023/58-2.11 Ärende 7 - Bilaga 10 -

Tillampningsanvisningar informationssäkerhet 
 ALD 2023/58-2.12 Ärende 7 - Bilaga 11 - Riktlinje för 

informationssäkerhet 
 ALD 2023/58-2.13 Ärende 7 - Bilaga 12 - Handbok för 

molntjänster 
 ALD 2023/58-2.14 Ärende 7 - Bilaga 13 - 

Personuppgiftsbiträdesavtal inkl. instruktion 
 ALD 2023/58-2.15 Ärende 7 - Bilaga 14 - Krav på e-handel 

och fakturering 
 ALD 2023/58-2.16 Ärende 7 - Bilaga 15 - elektroniska 

adresser och PEPPOL-ID 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 8 
Verksamhetsberättelse 2023 för äldrenämnden  
ALD 2023/205 
 

Beslut  
Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag till 
verksamhetsberättelse och bokslut för år 2023, inklusive bilagor, 
och överlämnar den till kommunstyrelsen och stadens revisorer. 
  

Särskilt uttalande 

Nike Örbrink (KD) lämnar ett särskilt uttalande från 
Kristdemokraterna. 

Hugo Laigar (M) lämnar ett särskilt uttalande från Moderaterna. 

Thomas Wihlman (C) lämnar ett särskilt uttalande från 
Centerpartiet. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag. 

  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har under året arbetat i enlighet med 
kommunfullmäktiges övergripande inriktningsmål och med 
kommunfullmäktiges mål för verksamhetsområdena samt nämndens 
egna mål. Förvaltningen gör bedömningen att de mål, aktiviteter 
och indikatorer som framgår av nämndens verksamhetsplan i 
huvudsak har uppnåtts och genomförts under året. 

 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2023/205-1 Verksamhetsberättelse för äldrenämnden 
2023 

 ALD 2023/205-1.1 Ärende 8 - Bilaga 1 VB 2023 
 ALD 2023/205-1.2 Ärende 8 - Bilaga 2 Resultat- och 

balansräkning bokslut 2023 
 ALD 2023/205-1.3 Ärende 8 - Bilaga 3 Uppfoljning av 

intern kontroll 
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2024-02-20 

 ALD 2023/205-1.4 Ärende 8 - Bilaga 4 
Dataskyddsombudets årsrapport 2023 

 ALD 2023/205-1.5 Ärende 8 - Bilaga 5 PM Fossilfria fordon 
inom hemtjänsten 

 ALD 2023/205-1.6 Ärende 8 - Bilaga 6 PM Förslag på 
indikator för andel ssk på säbo 

 ALD 2023/205-1.7 Ärende 8 - Bilaga 7 PM Utredning av 
psykisk ohälsa vård och omsorgsboende i kommunal regi 

 ALD 2023/205-1.8 Ärende 8 - Bilaga 8 Utbildningstabell 
VB 2023 

 ALD 2023/205-1.9 Ärende 8 - Bilaga 9 Nyckeltal 2023 
Äldrenämnden 
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Äldrenämnden 20 februari 2024 
 
Ärende 8 
Dnr: ALD 2023/205 
 
Verksamhetsberättelse 2023 för 
äldrenämnden 
 
Nike Örbrink (KD) 

 
 
 
Särskilt uttalande 
 
Det är glädjande att arbetet för att motverka ofrivillig ensamhet hos äldre har fortsatt under 
året. Detta har bland annat varit möjligt med de statsbidrag som beviljats äldreomsorgens 
utförar- och beställarenheter, samt stadsdelsförvaltningarna för detta ändamål.  
 
Vidare ser vi även fram emot att ta del av den översyn av äldreomsorgens organisation som 
gjorts under året av kommunstyrelsen, i samarbete med äldrenämnden och 
stadsdelsnämnderna, med den långsiktiga målsättningen att riktvärdet för antalet medarbetare 
per chef ska vara 25-30 personer. Minskade arbetsgrupper är något som Kristdemokraterna 
länge har drivit på för, och som är viktig för att säkra ett nära ledarskap. Ord måste dock även 
följas av handling, varför vi också önskar se en konkret investering för att nå sagda mål.  
 
Kristdemokraterna ställer sig fortsatt skeptiskt till den 60/40-princip som vänsterstyret 
återinförande under året för äldreomsorg i egen och privat regi. Något som riskerar att 
begränsa de nyinvesteringar som krävs för att möta den demografiska trenden med allt fler 
äldre, och vars effekt på antalet tillgängliga platser på vård- och omsorgsboenden inte nämns i 
verksamhetsberättelsen.  
 
Vi ställer oss också fortsatt negativt till avskaffandet av närhetsprincipen för ickeval av 
hemtjänstutförare, som vi befarar är rent ideologiskt motiverad och syftar till att försvåra för 
privata hemtjänstutförare och snedvrida konkurrensen. Incitamenten för dessa att förlägga sin 
verksamhet nära äldre har också försvunnit under året, när de som inte aktivt valt en privata 
utförare automatiskt tilldelas hemtjänst i kommunal regi. Konsekvenserna av detta kan inte ha 
blivit annat än längre resvägar för både privata och kommunala utförare, vilket i sin tur leder 
till mindre tid hos den äldre och större klimatpåverkan. 
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Äldrenämnden 20 februari 2024 
 
Ärende 8 
 
Verksamhetsberättelse 2023 för 
Äldrenämnden 
 
Dnr: ALD 2023/205 
 
Hugo Laigar m.fl. (M) 

 
 
Särskilt uttalande 
 
Stockholm ska ha en tillgänglig äldreomsorg med hög kvalitet som präglas av respekt för den 
enskildes behov och önskemål i såväl lugna som pressade tider. Äldreomsorgen ska ha den 
äldres individuella behov i fokus samt präglas av kontinuitet och hög kvalitet i alla insatser. 
Äldreomsorgen ska främja en hög livskvalitet för den enskilde, oavsett hälsotillstånd och ålder. 
Det är viktigt att äldreomsorgen erbjuder valfrihet inom såväl hemtjänst som dagverksamhet 
och boende.  
 
Den styrande majoriteten har förra året infört flera åtgärder som inte går i linje med alla 
partiers strävan om en äldreomsorg i världsklass och inte i linje med moderaternas visioner. För 
att nämna några exempel är återtagandet av väl fungerande enheter i kommunal regi, 
fördelningen mellan kommunala och privata utförare inom omsorgen. Vi Moderater saknar 
också en prioritering av områden som kost och hälsa.  
 
I förvaltningens beskrivning av året lyfts också många goda exempel på vad förvaltningen gör 
för arbete – det välkomnar vi.  
 
Alarmerande är dock att uppföljningen av upphandlad verksamhet inte bedöms fungera fullt ut 
som tilltänkt, majoriteten måste här ta politiskt ansvar. Att ena stunden klaga på upphandlade 
utförare och andra stunden inte se till att en adekvat uppföljning finns är inte okej. För oss 
moderater är alla som vill bidra till en god omsorg välkomna och när en verksamhet är 
upphandlad ställer vi höga krav på att saker och ting håller en god kvalitet. Innan majoriteten 
med fler politiska visioner klankar ner på god omsorg utförd av privata aktörer behöver de 
också följa upp avtal på ett korrekt vis. 
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2024-02-19 
 
Verksamhetsberättelse 
Dnr ALD 2023/205 
 

 
Ärende 8 
 
Thomas Wihlman (C) 

 
 
Särskilt uttalande 
 
 
Inledningsvis vill vi peka på det goda och seriösa arbete som görs på Äldreförvaltningen. Men 
vill även påpeka vikten av att två stora frågor ännu mer lyfts fram och som är kritiska för att 
komma fram till goda förhållanden för framtidens pensionärer, inte minst för dem som är mer 
än 80 år gamla.  
 
Det handlar om starka satsningar på boenden, med planer och tydlighet kring vilka former av 
boenden det handlar om. Som förvaltningen påpekar i Verksamhetsberättelsen, ”renovering 
och evakuering kommer att påverka tillgången på platser i vård- och omsorgsboenden 
eftersom evakueringarna sammanfaller med prognostiserat ökat omsorgsbehov och utbyggnad 
av äldreomsorgen.”. Framöver hoppas vi alltså att få se att utvecklingen av boendefrågorna 
återspeglas tydligare i verksamhetsberättelsen. 
 
På motsvarande sätt vill vi betona en annan viktig fråga, personalfrågorna där kompetens 
inklusive rekrytering och förmågan att rekrytera och behålla personal också bör följas, därför 
att detta är en kritisk punkt för att kunna erbjuda god äldreomsorg framöver.    
 
Vi konstaterar också att Stockholms stad har ett komplicerat system med en målhierarki och 
ett stort antal mål. Detta återspeglas i exempelvis Äldrenämndens verksamhetsberättelse. Vi 
vill som en del av en större diskussion peka på några svårigheter med modellen. Detta ska inte 
ses som en kritik av Äldreförvaltningen i sig och dess medarbetare, eftersom dessa måste 
hantera det uppdrag man har och vi har uppfattning att det generellt sett görs ett mycket gott 
jobb i förhållande till förutsättningarna. 
 
Den tid som sannolikt går åt för att hantera mål och uppföljning är dock sannolikt omfattande 
och kanske då också återspeglas i en otydlig dokumentation av hur målen faktiskt uppnåtts. 
Vi vill peka på några exempel där det finns utrymme för förbättringar. 
 
Det handlar i många fall om att Äldreförvaltningen bedömer att man uppnått målen genom att 
olika aktiviteter genomförts. Exempelvis finner vi följande beskrivning: 
 
”Genom att sprida information om utbudet av kulturaktiviteter och digitala konstsamlingar 
ska  
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äldre inom stadens alla verksamheter få möjligheten att ta del av mer kultur.  
Förväntat resultat  
- Fler äldre får ta del av kultur.  
- Förvaltningen bidrar till att stadsdelsförvaltningarna får en större säkerhet i att erbjuda 
kulturella aktiviteter.  
Analys  
Förvaltningen gör bedömningen att nämndmålet har uppnåtts. Bedömningen grundas på att  
det förväntade resultatet har uppnåtts. Arbetet med att nå målet beskrivs under 
kommunfullmäktiges mål för verksamhetsområdet. ” 
 
Ovanstående beskrivning visar egentligen inte att nämndens insatser påverkat att äldre fått 
möjlighet av att ta del av mer kultur och säger inte heller något om att informationen om 
kulturaktiviteterna nått målgruppen, exempelvis. Det är en bedömning som kan vara rätt, men 
lika gärna fel. 
 
För att fortsätta på kulturspåret kan konstateras att den säkert i sig goda satsningen Kultur för 
äldre har några problem som gör att målet är svåruppnått. Det sägs sålunda: 
”Kulturförvaltningens webbsida Kultur för äldre startade i september vilket innebär att 
äldreomsorgens verksamheter kan boka kulturaktörer till reducerat pris. Båda förvaltningarna 
har informerat om webbsidan i olika sammanhang för att öka kännedom om vilket utbud som 
finns.” 
 
Beskrivningen tar inte upp två problem som kulturaktörer rapporterar:  
 
För det första att det är tidsödande och komplicerat för att söka stöd fria kulturaktörer till 
programmet. I nuläget finns inte heller några nya ansökningsdatum för den aktör som vill 
ingå.  
 
För det andra, även om verksamhet vill anlita exempelvis en artist med ett musikprogram och 
kostnaden blir lägre tack vare stadens subvention så har verksamheter rapporterat att de inte 
har råd. Detta leder i sin tur att kulturaktörer har rapporterats sänka sitt pris/gage, vilket 
innebär att staden knappast betalar avtalad lön/ersättning efter exempelvis musikerförbundets 
tariff (och staden ska självklart betala avtalsenliga löner och ersättningar).    
 
Ovanstående exempel visar på att det kan dölja sig en hel del problem i 
genomförandet/uppnåendet av ett mål och att sådant ej syns i verksamhetsberättelsen. Nu ska 
inte ovanstående exempel tas som ett solklart bevis för hur det förhåller sig i verkligen, utan 
vill visa att en ytlig beskrivning/bedömning kan ha sprickor i fasaden som inte syns.  
 
Ytterligare ett bekymmer är att om även ett mål i verksamhetsberättelsen bedöms som uppnått 
handlar det ofta om delmål för mer långsiktiga mål, och det framgår inte av redovisningen hur 
långt man kommit under verksamhetsåret i förhållande till målet. Dessutom: alla mål tycks 
vara lika viktiga – så hur väljer vi då när vi inte kan göra allt? 
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Som nämnts, inledningsvis, är hela modellen komplicerad men vi vill påpeka att det finns 
klara osäkerheter, inte minst i hur som i detta fall arbete och alla insatser som görs leder till 
eller medverkar till önskat resultat, en bättre äldreomsorg.  
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Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 9 
Remiss av Betänkande - Vidareanvändning av hälsodata 
för vård och klinisk forskning (SOU 2023:76)  
ALD 2024/19 
 

Beslut  
Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag. 

  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Utredningen om vidareanvändning av hälsodata för vård och klinisk 
forskning ska enligt regeringens direktiv analysera och bedöma om 
det behövs författningsändringar och i så fall lämna nödvändiga 
författningsförslag för att möjliggöra sekundäranvändning av 
hälsodata från hälso- och sjukvården. 

Äldreförvaltningen bedömer att utredningens förslag om hur 
personuppgifter eller andra data från flera individer ska kunna 
användas för vård och behandling av andra enskilda individer, eller 
forskning, inte ger någon påverkan på äldreomsorgens 
verksamheter. 

 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2024/19-3 Tjänsteutlåtande Remiss av Betänkande - 
Vidareanvändning av hälsodata för vård och klinisk 
forskning 

 ALD 2024/19-1.1 Remiss - Betänkande - Vidareanvändning 
av hälsodata för vård och klinisk forskning (SOU 2023:76) 
Del1 

 ALD 2024/19-1.2 Remiss - Betänkande - Vidareanvändning 
av hälsodata för vård och klinisk forskning (SOU 2023:76) 
Del 2 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 10 
Remiss inrätta kommunstyrelsens råd för nationella 
minoriteters rättigheter  
ALD 2023/313 
 

Beslut  
Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
  

Särskilt uttalande 

Nike Örbrink (KD) lämnar ett särskilt uttalande från 
Kristdemokraterna. 

Thomas Wihlman (C) lämnar ett särskilt uttalande från 
Centerpartiet. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag. 

Hugo Laigar (M) och Anette Hellström (M) föreslår att nämnden 
beslutar enligt förslaget från Moderaterna. 

  

Beslutsgång 
Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat förslaget om att inrätta 
kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters rättigheter till 
äldrenämnden för yttrande. I Sverige finns fem nationella 
minoriteter: judar, romer, samer, sverigefinnar och tornedalingar. 
Enligt lagen om nationella minoriteter och minoritetsspråk har de 
rätt till inflytande i ärenden som berör dem.  

Kommunstyrelsen har i samråd med de berörda minoriteterna gjort 
en översyn av de nuvarande samrådsformerna och kommit fram till 
att minoriteternas inflytande inte har varit tillräckligt och att 
möjlighet till det behöver förbättras och förtydligas. Förslaget är att 
inrätta ett särskilt råd under kommunstyrelsen. Rådet, som ska bestå 
både av minoritetsföreningars representanter och av stadens 
förtroendevalda, ska vara rådgivande och ett remissorgan i frågor 
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som berör nationella minoriteters rättigheter. Rådet ska inte fatta 
beslut.  

Rådet behöver även kompletteras med andra former för samverkan, 
såsom öppna samråd och separata samråd som berör vissa 
målgrupper, specifika verksamheter eller förvaltningar. I ärenden 
som rör det samiska folket behöver konsultationsskyldighet enligt 
lagen beaktas. Rådets syfte och utformning beskrivs närmare i en 
separat instruktion för kommunstyrelsens råd för nationella 
minoriteters rättigheter. 

Förvaltningen anser att det är viktigt att staden har en tydlig struktur 
för nationella minoriteters inflytande och att översynen har gjorts i 
samråd med de berörda minoriteternas representanter. Det är 
positivt att minoritetsrepresentanterna kan ha en direkt dialog med 
förtroendevalda och att rådet kompletteras med andra typer av 
samråd vid behov, vilket stärker målgruppens röst ytterligare. 
Äldreförvaltningen tillstyrker kommunstyrelsens förslag om ett råd 
för nationella minoriteters rättigheter. 

 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2023/313-2 Tjänsteutlåtande Remissvar, inrätta 
kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters rättigheter 

 ALD 2023/313-1.1 (Godkänd - R 3) KS 2023/444 
Tjänsteutlåtande - Inrätta kommunstyrelsens råd för 
nationella minoriteters rättigheter  

 ALD 2023/313-1.2 Bilaga - Instruktion för 
kommunstyrelsens råd för nationella minoriteter rättigheter 
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Äldrenämnden 20 februari 2024 
 
Ärende 10 
 
Inrätta kommunstyrelsens råd för 
nationella minoriteter 
 
Dnr: ALD 2023/313 
 
Hugo Laigar m.fl (M) 

 
Förslag till beslut 
 

1. att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
 

2. att därutöver anföra. 
 
I Sverige finns fem erkända nationella minoriteter: judar, romer, samer, sverigefinnar och 
tornedalingar. Samer är också ett urfolk. Rätten till delaktighet och inflytande regleras i lagen 
(2009:724) om nationella minoriteter och minoritetsspråk.  
 
Den här rätten till delaktighet och inflytande är mycket viktig. Men vi är inte av uppfattningen 
att vi ska inrätta ett nytt råd för nationella minoritets rättigheter under kommunstyrelsen med 
20 arvoderade ledamöter för att tillgodose dessa rättigheter. Vi ser en uppenbar risk att ett råd 
leder till att minoritetsfrågor inte får tillräckligt mycket uppmärksamhet i det dagliga arbetet, 
utan begränsas just till rådets fyra planerade sammanträden per år. Detta gäller inte minst den 
judiska minoritetens rätt till delaktighet och inflytande, som är särskilt angeläget just nu när 
antisemitismen tyvärr ökar.   
 
Stockholm är idag förvaltningsområde för finska, meänkieli och samiska och har ett ansvar 
för att de åtaganden som medföljer uppfylls. I de fall som brister upptäcks bör i första hand 
åtgärder vidtas för att rätta till dessa tillsammans med exempelvis Länsstyrelsen eller 
Sametinget. Centralt för Moderaternas inställning i minoritetspolitiken är att minoriteters 
rättigheter ska tillgodoses. Men det finns andra verktyg än att inrätta ett nytt råd under 
kommunstyrelsen. 
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Äldrenämnden 20 februari 2024 
 
Ärende 10 
Dnr: ALD 2023/313 
 
Remiss inrätta kommunstyrelsens 
råd för nationella minoriteters 
rättigheter 
 
Nike Örbrink (KD) 

 
 
 
Särskilt uttalande 
 
Inflytande och värnande av minoriteters rättigheter är en lagstadgad och viktig princip. 
Kommunstyrelsens förslag att inrätta ett kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters 
rättigheter är i sig ett lovvärt förslag, med ambitionen att skapa en formell struktur för samråd 
om strategiska frågor. Dock ser Kristdemokraterna risken att det blir ytterligare en arvoderad 
instans med begränsat inflytande som riskerar att fragmentera samrådet med nationella 
minoriteter ytterligare. 
 
I Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande (dnr KS 2023/444) konstateras det att ett inrättande 
av ett kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters rättigheter inte fullgott kan säkerställa 
att de nationella minoriteternas rättigheter och inflytande tillvaratas i stadens verksamhet. 
Utan att det även ”behöver kompletteras med andra former av samråd”. Det specificeras dock 
inte om det är de redan etablerade samråden som åsyftas, eller nya former.  
 
Kristdemokraterna ser därför en risk i att inrättandet av ett kommunstyrelsens råd för 
nationella minoriteters rättigheter snarare blir en symbolpolitisk handling än en förbättring av 
nationella minoriteters rättigheter. En symbolpolitisk handling som dessutom är 
kostnadsdrivande i ett redan ansträngt ekonomisk lägen. Vi ställer oss därför negativa till att 
inrätta ett kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters rättigheter i Stockholm.   
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Äldrenämnden 20 februari 2024 
 
Ärende 10 
Dnr: ALD 2023/313 
 
Remiss inrätta kommunstyrelsens 
råd för nationella minoriteters 
rättigheter 
 
Thomas Wihlman (C) 

 
 
Särskilt utlåtande 
 
De nationella minoriteterna i Sverige är judar, romer, samer, sverigefinnar och tornedalingar 
och de nationella minoritetsspråken är finska, jiddisch, meänkieli, romani chib och samiska.  
 
De grupper som är nationella minoriteter har olika bakgrund, kultur och historia men 
gemensamt är att alla har långvarig historisk närvaro i landet och är en viktig del av Sveriges 
historia.  
 
Sverige ratificerade också för över 20 år sedan Europarådets minoritetskonventioner, 2010 
trädde minoritetslagen i kraft och lagen förstärktes 2019. Sverige har därmed åtagit sig att 
vidta lämpliga åtgärder för att inom alla områden av det ekonomiska, sociala, politiska och 
kulturella livet främja fullständig jämlikhet mellan nationella minoriteter och den övriga 
befolkningen.  
 
De nationella minoriteternas rättigheter gäller i hela samhället och inte minst vilar ett stort 
ansvar på kommuner att främja minoritetsspråken, sprida information och se till att de som 
tillhör de nationella minoriteterna får möjlighet till delaktighet och inflytande i frågor som rör 
dem. Stockholms stad är dessutom förvaltningsområde för finska, meänkieli och samiska, 
vilket bland annat ger rätt att kommunicera med staden på sitt språk i tal och skrift samt rätt 
att få äldreomsorg på sitt minoritetsspråk. 
 
Centerpartiets välkomnar att ett råd för nationella minoriteters rättigheter inrättas. Trots att det 
skett en del positiv utveckling på området så krävs det långsiktighet, nya verktyg och samråd 
för att stärka arbetet med nationella minoriteters rättigheter.  Dock saknar vi från Centerpartiet 
både i tjänsteutlåtandet från förvaltningen samt i underlaget att det är skillnad på vilka 
skyldigheter staden har gentemot samer, tornedalingar samt sverigefinnar i förhållande till 
övriga nationella minoriteter eftersom Stockholm är förvaltningskommun åt dessa. Både 
stadens och minoriteternas utgångspunkt blir annorlunda vad gäller just dessa grupper. 
  
Centerpartiet vill därför särskilt uppmärksamma vikten av att säkerställa språk- och 
kulturkompetensen i äldreomsorgen för alla nationella minoriteter. Stockholm behöver stärka 
medarbetarnas kompetens och informationen till bland annat personer som tillhör de 
nationella minoriteterna.  
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Utöver detta är det självklart också viktigt för oss att arbeta med språkkunskaper hos 
medarbetarna generellt när det gäller svenska språket och att utöver detta se dem som har en 
utländsk bakgrund och kunskaper i de stora invandrarspråken som en särskild resurs inom 
äldreomsorgen, något vi betonat både i Äldrenämnden och Kommunfullmäktige.    
 
Det är mycket bra att man uppmärksammar nationella minoriteters högtider men det är inte på 
något sätt tillräckligt för att uppfylla de lagstadgade rättigheter som samer, tornedalingar eller 
sverigefinnar har inom äldreomsorgen i enlighet med stadens status som förvaltningsområde. 
Vidare står det i underlagen att rådet inte ska fatta beslut utan fungera som en remissinstans 
vilket vi menar skapar en otydlighet kring huruvida rådet ska besluta om skriftliga yttranden 
eller enbart fungera som en diskussionsklubb.  
 
Alldeles oavsett hur utformningen av rådet slutligen görs är det av vikt att efter ett par år 
utvärdera hur rådet fungerar i relation till de olika nationella minoriteter och till det ansvar 
staden har för dessa. 
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§ 11 
Remiss om äldrenämndens reglemente  
ALD 2023/299 
 

Beslut  
Äldrenämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på remissen. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Äldrenämnden har fått en remiss ifrån kommunstyrelsen angående 
ändring av reglementen för vissa facknämnder och 
stadsdelsnämnder. I äldrenämndens reglemente föreslås det ett 
tillägg i 5 § andra stycket för att förtydliga att nämndens ansvar för 
kommunövergripande avtal avseende vård- och omsorgsboende 
även omfattar korttids- och profilboende vilket äldreförvaltningen 
är positiv till. 
  
Utöver förslaget om tillägg som nu kommit på remis önskar 
förvaltningen även att reglementet förtydligas så att det framgår att: 

1. Äldrenämnden ansvarar för att driva och samordna den 
stadsgemensamma digitaliseringsutvecklingen inom 
äldreomsorgen och att stötta stadsdelsförvaltningarna i deras 
arbete att införa digitala arbetssätt. 

  
2. Äldrenämnden, tillsammans med socialnämnden, ansvarar 

för verksamhetsperspektivet vad gäller att leda och 
samordna utveckling och förvaltning av stadens Sociala 
system. 

 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2023/299-2 Tjänsteutlåtande Remissvar av ändring av 
reglementen för vissa facknämnder och stadsdelsnämnder 

 ALD 2023/299-1 Följebrev Ändring av reglementen för 
vissa facknämnder och stadsdelsnämnder 

 ALD 2023/299-1.8 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: KS 
2023/1225 Tjänsteutlåtande 
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 ALD 2023/299-1.10 Ks 2023/1225 Bilaga 11 
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§ 12 
Remiss stadens säkerhetsprogram  
ALD 2023/290 
 

Beslut  
Äldrenämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 

  

Särskilt uttalande 

Robert Mjörnberg (V), Felix Finnveden (S) och Vivianne 
Gunnarsson (MP) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande från 
Västerpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

Nike Örbrink (KD) lämnar ett särskilt uttalande från 
Kristdemokraterna. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag. 

Hugo Laigar (M) och Anette Hellström (M) föreslår att nämnden 
beslutar enligt förslaget från Moderaterna. 

Rosie Rothstein (L) föreslår att nämnden beslutar enligt förslaget 
från Liberalerna. 

Thomas Wihlman (C) föreslår att nämnden beslutar enligt förslaget 
från Centerpartiet. 

  

Beslutsgång 
Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat Stadsledningskontorets förslag till 
nytt säkerhetsprogram. Programmet är en revidering av det tidigare 
säkerhetsprogram 2020-2023. Utgångspunkten vid revideringen har 
varit att tydliggöra stadens höga ambition för säkerhetsfrågorna 
samt att anpassa verksamheten till rådande omvärldsförutsättningar, 
lagstiftning och andra riktlinjer som finns i området. 
Säkerhetsprogrammet har en nära koppling till flera av stadens 
övriga styrdokument och är särskilt sammanlänkat med 
trygghetsprogrammet.  
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Övergripande handlar programmet om stadens förmåga att förutse, 
förebygga och motstå oönskade händelser genom hela hotskalan. 
När en oönskad händelse ändå inträffar ska staden vidta rätt 
åtgärder för att minimera konsekvenser och säkerställa en snar 
återgång till normalläge. Det handlar också om att staden ska 
utveckla en robust beredskap för att möta svåra påfrestningar, där 
högsta beredskap är dimensionerade för stadens planering. Staden 
ska ha förmåga att hantera alla typer av händelser oavsett vad det är 
som inträffar.   

Förvaltningen anser att Stockholms stads säkerhetsprogram är ett 
viktigt program. Ökade lagkrav, nya omvärldsförutsättningar och 
det försämrade säkerhetspolitiska omvärldsläget kräver särskild 
styrning av arbetet och förvaltningen ser positivt på att dessa frågor 
samlas i ett stadsövergripande dokument. Vidare anser 
förvaltningen att det är bra att det finns kompletterande 
tillämpningsanvisningar som underlättar förvaltningens arbete.  

Förvaltningen ser dock att det finns vissa utmaningar med 
uppföljningen av arbetet med kris- och civilberedskap då det finns 
begränsningar utifrån sekretess och detaljnivå. Om staden ska 
kunna bygga en robust beredskap behöver vissa ledningsfunktioner 
i staden ha en uppdaterad och ärlig bild  av staden för att 
upprätthålla viktiga samhällsfunktioner för att kunna sätta in rätt 
åtgärder utan fördröjning. 

Förvaltningen ser också ett behov att förtydliga vem som har 
huvudansvaret i vissa ledningsförhållanden. Principerna om ansvar, 
likhet och närhet som ska tillämpas inför, under och efter en 
samhällsstörning har sina utmaningar när det kommer till praktisk 
handling. 

 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2023/290-2 Tjänsteutlåtande Svar på remiss av 
Stockholms stads säkerhetsprogram 

 ALD 2023/290-1.1 KS 2023/1267 Bilaga 1 
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2024-02-20 
 
Ärende 5 
 
Remiss av Stockholmsstads 
Säkerhetsprogram 
 
Dnr: ALD 2023/290 

 
Hugo Laigar m.fl. (M) 

 

Förslag till beslut  

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
 

2. att därutöver anföra 
 

Omvärldsläget som råder inför antagandet av ett nytt säkerhetsprogram skiljer sig markant 
från den situation som rådde vid antagandet av det föregående programmet. Idag råder det 
krig i vårt närområde till följd av Rysslands orättfärdiga invasion av Ukraina och 
säkerhetsläget är osäkrare än på länge. Sverige är också utsatt för en omfattande 
desinformationskampanj som påverkar samhällets stabilitet. Klimatförändringar ställer också 
krav på stadens beredskap att hantera händelser som kan vara samhällsstörande.   
 
I egenskap av huvudstad och landets ekonomiska, politiska, kulturella och mediala centrum 
kan Stockholm antas vara särskilt utsatt för antagonistiska hot, attentat och dödligt våld. Då 
Stockholm stad ansvarar för nästan en tiondel av landets befolkning är det angeläget att 
säkerhetsarbetet fungerar väl. God beredskap och redundans i stadens verksamheter och 
digitala system ska aldrig vara valbart.  
 
Säkerhetsprogrammet är tätt sammanlänkat med andra stadsövergripande styrdokument och 
det är angeläget att samordningen mellan central och lokal nivå fungerar på ett 
tillfredsställande sätt. Det nya säkerhetsprogrammet konstaterar att den centrala krisledningen 
ska öva årligen och kriskrisledningsnämnden minst en gång per mandatperiod. Med anledning 
av det osäkra omvärldsläget framhåller vi vikten av att förvaltningar, nämnder och styrelser 
också har fått möjlighet att öva på olika potentiella scenarion.  
 
Säkerhetsprogrammet kan inte vara ett statiskt dokument under programperioden utan 
behöver syfta till att konkret stärka Stockholms motståndskraft och beredskap. Under 
fokusområdet beredskap anser vi att det behövs skarpa skrivningar angående tillgången till 
skyddsrum då programmet saknar det helt i sin nuvarande form. En stark motståndskraft i 
Stockholm förutsätter också att medborgare har kännedom och kunskap om stadens 
säkerhetsarbete. Nämnder och styrelsers ansvar för att kontinuerligt arbeta med 
informationskampanjer bör också förtydligas för att uppnå programmets intentioner.  
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Då Stockholm har en stor andel fristående aktörer som är verksamma inom exempelvis 
omsorg och utbildning möter dessa verksamheter också tusentals stockholmare. 
Säkerhetsprogrammets skrivningar gällande civilsamhälle och näringsliv är för tunna och det 
är angeläget att det finns en struktur för samverkan även med aktörer utanför stadens 
organisation som inte omfattas av Samverkan Stockholmsregionen (SSR). Detta bör 
kompletteras och förtydligas utifrån samtliga fokusområden i programmet.  
 
Vi vill också betona vikten av att Stockholm samarbetar internationellt där erfarenheter och 
arbetssätt kan delas för att bättre förbereda staden på samhällsstörande händelser. Under 
föregående mandatperiod blev Stockholm medlemmar i Counter Terrorism Preparedness 
Network (CTPN), ett nätverk av städer, akademiker och oberoende experter vars syfte är att 
stärka strategisk beredskap och utgör ett gott exempel på kunskapsutbyte.  
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Äldrenämnden 2024-02-20 
 
Ärende 12 

     
Remiss av Stockholms stads 
säkerhetsprogram 
 
Rosie Rothstein (L)  

 
 
Förslag till beslut 
 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att istället anföra följande 

 
Vi saknar ett fokus på cybersäkerhetsperspektivet. Det framgår av ärendet att stadens nämnder 
och bolag ansvarar för arbetet, med stöd av stadens säkerhetsskyddschef som har det 
övergripande ansvaret. Detta är av stor vikt: alla stadens verksamheter med digital verksamhet 
behöver ha beredskap för cyberattacker, samtidigt som det behöver finnas ett centralt stöd i 
staden att få. 
 
Frågan återstår hur man säkerställer efterlevnad i respektive nämnd/bolag. Att enbart göra en 
analys räcker inte. Kontinuerlig revision av regelefterlevnad och systematiskt 
cybersäkerhetsarbete är av yttersta vikt. Även i system som köps in från underleverantörer 
och som driftas av tredjepart. Detta har blivit tydligt under se senaste veckorna.  
 
Vi menar att termen "cybersäkerhet" behöver synas på fler platser. Det är korrekt att 
"cyberförsvar" är ett militärt ansvarsområde, men det dagliga ansvaret för cybersäkerhet 
ligger hos det civila, och ska så göra. Det borde få ett större utrymme under en egen 
fokuspunkt i dokumentet 
 
Det framgår av ärendet vidare att "Nämnder och bolagsstyrelser ska bidra till utveckling och 
goda beslutsunderlag genom att dokumentera och rapportera händelser, incidenter, lägesbilder 
och andra iakttagelser som kan påverka stadens säkerhet."  Här menar vi att nämnder och 
bolag också borde få en månadssammanställning på digitala incidenter och risker. Mycket 
information från verksamheten levereras i övrigt när det kommer till säkerhetsfrågor, men just 
den digitala delen saknas. Nämnder och bolagsstyrelser bör kunna redovisa en generell 
överblick på vilka hotbilder som finns, och hur dessa motverkas. Cybersäkerhet behöver få 
utrymme i stadens forum på samma sätt som när vi följer upp verksamheten i övrigt.  
 
Under punkten om säkerhetsskydd nämns "signalskydd" specifikt. Detta är viktigt, men med 
tanke på införandet av EU-direktivet NIS2 som införlivas senast 17 oktober 2024 i svensk 
lagstiftning så kommer troligen ansvarsområdet utökas. Här hade vi i skrivelsen velat se fler 
aspekter av informationssäkerheten. Det skulle tydligt behöva framgå att krav ställs vad gäller 
efterlevnad av stadens säkerhetsskyddsregler i enlighet med gällande lagstiftning och krav på 
god hygien inom cybersäkerhet. Bland annat kryptering av data, kontinuerlig övervakning av 
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system, rutiner för incidenthantering och andra relevanta säkerhetsfunktioner. En fråga som är 
aktuell för Äldrenämnden är de digitala låsen. Det behövs beredskap inför eventuella attacker 
mot detta system som kommer att implementeras i omsorgen. 
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2024-02-19 
 
Remiss stadens 
säkerhetsprogram 
Ärende 12, Dnr ALD 
2023/290 
 

 
Ärende 12 
 
Thomas Wihlman (C) 

 
 
Förslag till beslut 
 

1. Att delvis godkänna förslaget på nytt säkerhetsprogram 
2. Att därutöver anföra följande 

 
 
 
Vi i Centerpartiet välkomnar revideringen av Stockholms stads viktiga säkerhetsprogram men 
saknar resonemang kring det stora ansvar staden rimligtvis borde ha för förtroendevalda 
politikers säkerhet. Den politiska debatten har blivit råare och färre engagerar sig i politiska 
partier idag samtidigt som att hotet mot förtroendevalda ökar. 25 procent av alla 
förtroendevalda har någon gång varit utsatta för någon form av trakasserier, hot eller våld 
enligt Brottsförebyggande rådet. Det är ett hot mot individer såväl som familjer och i 
förlängningen hela vårt demokratiska samhälle.  
 
Hot och hat mot förtroendevalda lyfts visserligen som ett eget avsnitt i säkerhetsprogrammet 
men inriktningen och ambitionen tycks inte ha följt med den komplexa hotbild som 
förtroendevalda allt för ofta utsätts för i sin roll som beslutsfattare. De påverkansförsök och 
hot som förtroendevalda kan utsättas för i sitt beslutfattande är mer komplex än den säkerhet 
som är specifikt kopplat till nämnder och bolagens fysiska möten. Hotfulla situationer och 
våld kan uppstå utifrån att en person har ett politiskt uppdrag.  
 
Hotet mot de demokratiska processerna kan komma från olika håll. Stater, aktörer inom den 
organiserade brottsligheten och enskilda missnöjda medborgare kan genom hot, politisk 
påverkan och hat ha direkt inverkan på politiska beslut inom till exempel socialtjänst, tillsyn, 
upphandling med mera De förtroendevalda som lyfts särskilt i programmet: borgarråd, 
fullmäktiges presidium och gruppledare utgör en allt för snäv krets. Det ter sig till exempel 
märkligt och som en tydlig brist i programmet att fullmäktigeledamöters säkerhet inte nämns. 
Stadsledningskontoret borde rimligtvis ha och ta ett särskilt ansvar även för dessa. 
 
Det knappa stycket som berör förtroendevalda i säkerhetsprogrammet bemöter inte den 
komplexa och mångfacetterade hotbilden som stadens förtroendevalda riskerar att möta i 
dagens samhälle. Stockholms stad behöver på en övergripande nivå säkerställa att vår liberala 
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demokrati värnas och att politiskt engagerade personer känner sig trygga i sitt arbete och 
engagemang över hela staden. 
 
Därtill är det en brist att när det kommer till Stockholms brandförsvars verksamhet sätts 
ambitionerna endast kopplat till skyddet mot olyckor. Det viktiga arbetet som 
räddningstjänsten har i att stärka det civila försvaret och inte minst befolkningsskyddet 
framkommer inte alls. Enligt lag mot skydd mot olyckor har räddningstjänsten också en roll 
under höjd beredskap och krig, inte minst kopplat till möjligheten att ta emot civilpliktiga 
men också för transporter av skadade och befolkningsskydd. Nu har civilplikten åter 
aktiverats och det måste finnas en förmåga att använda dessa på bästa sätt, både i utbildning 
och övning och en plan för hur dessa ska användas skarpt vid behov. Det är ett underbetyg att 
uppgiften inte ens syns i ett program som syftar flera år framåt, i en tid av krig i vårt 
närområde som dessutom riskerar sprida sig till fler länder kommande år. 
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1 

ÄLDRENÄMNDEN                          Sammanträdesdatum  
Socialdemokraterna    2024-02-20           
Vänsterpartiet  
Miljöpartiet  

 
 

Ärende 12 – Remiss stadens 
säkerhetsprogram 
 
 

  
Robert Mjörnberg (V) 
 Felix Finnveden (S) 
Vivianne Gunnarsson (MP) 

 
 
 
Särskilt uttalande 
 
Vi delar huvudsakligen förvaltningens svar på remissen. Det framgår att säkerhetsprogrammet är 
avgränsat till gällande regelverk inom området och att programmet är tydligt med att det är 
scenarioneutralt vilket innebär att staden ska kunna hantera samhällsstörningar oavsett vad det 
är för händelse som inträffar eller vilken verksamhet det gäller. Vi vill ändå särskilt betona 
vikten av äldreperspektivet när det kommer till stadens krisberedskapsarbete. I händelse av 
kris eller krig behöver äldre ha möjlighet att t.ex. ta sig till de trygghetspunkter som nämns i 
ärendet och som är spridda över staden i ett relativt glest nätverk. I den vidare 
beredskapsplaneringen är det därför av stor vikt att programmets riktlinjer kompletteras för att 
säkerställa att de särskilda behov som finns hos olika personer i Stockholm, däribland äldre, 
tillgodoses. I detta arbete behöver också aktiviteter ske i centrala nämnder och 
stadsdelsnämnder. 
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Äldrenämnden 20 februari 2024 
 
Ärende 12 
Dnr: ALD 2023/290 
 
Remiss stadens säkerhetsprogram 
 
Nike Örbrink (KD) 

 
 
 
Särskilt uttalande 
 
Stadens säkerhetsprogram utgör ett viktigt styrdokument i en orolig tid. Sedan det föregående 
programmet togs fram har världen genomgått en pandemi, Europa har drabbats av ett 
konventionellt invasionskrig i Ukraina och i Sverige har terrorhotsnivån höjts till fyra på en 
femgradig skala. 
 
Vi välkomnar tillägget i programmet om att samhällsviktig verksamhet och kritiska 
beroenden för kommunorganisationen ska hålla samma höga säkerhet oavsett om 
verksamheten sköts i egen eller extern regi. Likaså välkomnar vi stadsledningskontorets 
ökade kapacitet kopplat till kris- och krigsorganisation, som del av totalförsvaret. 
 
Inte minst covid-19-pandemin visade på behovet av att höja beredskapen för stadens 
äldreomsorg. Detta arbete måste ske strategiskt och långsiktigt. Det är även glädjande att 
säkerhetsprogrammet också lyfter vikten av kontinuitetshantering, något som inom 
äldreomsorgen kan innebära skillnaden mellan liv och död.  
 
Vi är dock skeptiska till att informationssäkerhet och otillåten påverkan helt eller delvis bryts 
ut. Delar av dessa områden kan av förklarliga skäl omhändertas i stadens kvalitets- och 
trygghetsprogram, men vi menar att såväl informationssäkerhet och otillåten påverkan fortsatt 
behövs även i säkerhetsprogrammet. Infiltrationsrisker i organisationen samt it-attacker mot 
kommunens system utgör en viktig säkerhetsaspekt som behöver hanteras tillsammans med 
rättsväsendet. 
 
Avslutningsvis beklagar vi att vänsterstyret inte verkar ha prioriterat säkerhetsprogrammet 
tillräckligt. Det tidigare säkerhetsprogrammet har redan löpt ut och det glapp som nu uppstår 
till dess att fullmäktige behandlar ärendet under våren är anmärkningsvärt med tanke på 
dagens svåra säkerhetsläge.
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 13 
Anmälan av månadsrapport för januari 2024  
Ärendet utgår 

ALD 2024/10 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 14 
Anmälan av remissvar av förslag till Socialstyrelsens 
föreskrifter om säkerhetsåtgärder för samhällsviktiga 
tjänster inom hälso- och sjukvårdssektorn  
ALD 2023/303 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger ärendet till handlingarna.  

  

Särskilt uttalande 
Hugo Laigar (M) lämnar ett särskilt uttalande från Moderaterna. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att nämnden lägger ärendet till handlingarna. 

  
Beslutsgång 
Ordförande konstaterar att äldrenämnden beslutar att lägga ärendet 
till handlingarna. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen lämnar synpunkter på förslaget till föreskrifter om 
säkerhetsåtgärder för samhällsviktiga tjänster inom hälso- och 
sjukvården. Förvaltningen har inget att invända mot förslaget om 
säkerhetsåtgärder för hälso- och sjukvård utöver förslag på 
förtydliganden för att säkerställa syftet med föreskrifterna.  
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2023/303-4.1 Kopia av Kontorsutla°tande Remiss av 
Socialstyrelsens fo¨reskrifter om sa¨kerhetsa°tga¨rder 

 ALD 2023/303-1.1 Remiss - Förslag till Socialstyrelsens 
föreskrifter om säkerhetsåtgärder för samhällsviktiga tjänster 
inom hälso- och sjukvårdssektorn 

 ALD 2023/303-1.2 Bilaga - Socialstyrelsens föreskrifter om 
säkerhetsåtgärder för samhällsviktiga tjänster inom hälso- 
och sjukvårdssektorn; 
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Äldrenämnden 20 februari 2024 
 
Ärende 14 
 
Yttrande över Socialstyrelsens förslag till 
föreskrifter om säkerhetsåtgärder för 
samhällsviktiga tjänster inom hälso- och 
sjukvården 
 
Dnr: ALD 2023/303 
 
Hugo Laigar m.fl. (M) 

 
 
Särskilt uttalande 
 
Vi menar att förvaltningen skrivet ett bra svar och värdesätter att Stockholms stad yttrar sig i 
viktiga frågor för de äldre och då även en politisk behandling av ärenden. Här har majoriteten 
inte gett oss som opposition en rimlig möjlighet, något som är problematiskt.  
 
Vi moderater vänder oss emot hanteringen av ärendet från den politiskt styrda roteln och 
majoriteten i stadshuset. Enligt den information vi kan få fram noterades ärendet i diariet den 
29 november 2023 med en remisstid till och med 25 januari 2024. Även om tiden var knapp är 
det fullt möjligt att se till att ärendet får en rimlig politisk hantering, i alla fall i äldrenämnden. 
Att självmant avskriva denna möjlighet och säga till förvaltningen den 30 november, en dag 
efter ankommande till staden, att kontorsremiss är okej menar vi är undermåligt.  
 
Anstånd försökte inte majoriteten söka, i alla fall inte vad diariet kan berätta för oss. Den 9 
februari samma dag som förvaltningens yttrande lämnades in till socialstyrelsen noterades att 
anstånd beviljades till samma dag. För oss verkar det som att man då hade första 
kontaktförsöket med remitterande instans, Socialstyrelsen. 
 
Majoriteten har inte försökt se till att ärendet fått en rimlig politisk hantering. Det är inte okej 
att föra oppositionen bakom ljuset på detta vis det vänder vi oss moderater emot. Vi förväntar 
oss bättring. 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 15 
Anmälan av protokoll från förvaltningsgruppen (FG) den 
14 februari 2024  
ALD 2024/11 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 

Sida 41 (45)



 
 

Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 16 
Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) den 13 februari 2024  
ALD 2024/13 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger protokollet till handlingarna. 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 17 
Anmälan av protokoll från det gemensamma för 
socialnämnden, äldrenämnden och 
överförmyndarnämnden råd för funktionshinderfrågor 
från den 15 februari 2024  
ALD 2024/12 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger protokollet till handlingarna. 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 18 
Anmälan av beslut fattade på delegation januari 2024  
ALD 2024/27 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger ärendet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2024/27-1 Anmälningslista av beslut fattade enligt 
delegation januari 2024 
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Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-20 

§ 19 
Övriga frågor  
Inga övriga frågor är anmälda. 
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